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הלכות ברכת מעין שבע בליל שבת 

גליון מס' 59 | נמסר ג' תמוז תש"פ

א. טעם התקנה לברך ברכת מעין שבע                                                                                     

בליל שבת מברכים ברכה מעין שבע, והמקור לכך הוא בגמרא מסכת 
את  מזכירים  אין  בשבת,  שחל  טוב  יום  שבליל  איתא  שם  )כד:(,  שבת 
היו"ט בברכת מעין שבע. משום שתקנת ברכת מעין שבע בליל שבת 
כנסיות  שהבתי  משום(  )ד"ה  שם  מפרש  ורש"י  המזיקין".  "מפני  היא 
 [ שלהם היו מחוץ לעיר. ובזמנם מחוץ לעיר היתה סכנה של מזיקין. 
יראה בסוף מסכת פסחים מה  ומי שרוצה להבין מהי סכנת מזיקין   -
הזו,  הסכנה  את  שבימינו  לדעת  וצריך  עליהם,  שם  מספרת  שהגמרא 
היינו  ש'מזיקין'  מתבאר  רש"י  ולפי  מזה[.  לחשוש  או  לפחד  מה  ואין 
שדים ורוחות וכיו"ב. והגמרא בפסחים )קיב.( אומרת, שהמזיקין מצויין 

בעיקר בלילי רביעי ובלילי שבתות.

רבינו מנוח שואל על רש"י שאם הסכנה היא משום המזיקין מפני מה 
לא תקנו גם בליל רביעי לברך ברכה כעין זו מעין שבע וכיו"ב. לפיכך 
מבאר הוא שהטעם של "מפני המזיקין" היינו ליסטים, שודדים וכיו"ב.

ב. 'יראו עיננו'                                                                                                                                  

למעשה, הראשונים מתרצים את דברי רש"י מפני מה תיקנו את ברכת 
מעין שבע רק בלילות שבת ולא בימות החול, משום שבזמנם שהבתי 
בבית  החול  בימות  ערבית  מתפללים  היו  לא  לעיר  מחוץ  היו  כנסיות 

הכנסת כלל, ורק בליל שבת היו כולם הולכים, לכן נתקנה ברכת מעין 
שבע רק בליל שבת.

ולא  המנחה  בפלג  וערבית  מנחה  מתפללים  כיום  אנו  גם  זו  מסיבה 
ממתינים עד צאת הכוכבים. וזו גם כן הסיבה שאומרים ברוב קהילות 
אשכנז בחו"ל 'יראו עיננו' וגם בחלק מקהלות הספרדים. ויש שחושבים 
שהוא מנהג אשכנזי, וזה לא נכון, אלא הוא מנהג שהיה נהוג בעבר בכלל 
ישראל. אמנם התוספות בברכות )ב. ד"ה מברך, ד: ד"ה רבי( מביאים את 
המנהג הזה, אך גם הרמב"ם בסדר התפילות שבסוף חלק אהבה מביא 
אותו, והרא"ש )פ"א סימן ה( כותב שתקנו את זה רבנן סבוראי. דהיינו 
שהיא נתקנה מיד לאחר חתימת התלמוד. וכל הראשונים מביאים את 

המנהג הזה.

לבית  הולכים  היו  שלא  מפני  הוא  עיננו'  'יראו  לומר  שתיקנו  והטעם 
הכנסת, ותיקנו י"ט פסוקים כנגד תשע עשרה ברכות בתפילת שמו"ע. 
ומזה נראה כאמור שלא היו הולכים לבית הכנסת בימות החול. אולם 
נתקנה ברכת מעין שבע  ולכן  לבית הכנסת  הולכים  היו  בלילות שבת 

בלילות שבת.

מעין  ברכת  לומר  גם  תיקנו  לא  ביו"ט  למה  ששואלים  ראשונים  ויש 
זו שאלה משום  אין  ביאור רש"י שהוא מפני המזיקין  לפי  אכן  שבע, 

לרפואת הגאון רבי דניאל בן יונה בתוך שאר חולי ישראל
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שאין מזיקין ביו"ט ורק בלילות שבת הם מצויין וכאמור. אך לפי הביאור 

לומר  היו לתקן  ליסטים, לכאורה צריכים  רבינו מנוח שהוא מפני  של 

ברכת מעין שבע גם ביו"ט. ומבארים הראשונים, שהוא משום שככל 

עסוקים  שהיו  משום  הכנסת,  לבית  הולכים  היו  לא  ביו"ט  גם  הנראה 

בהכנת צרכי יו"ט והסעודה.

ג. הנקרא 'שכן רע'                                                                                                                         

כיון  היום,  כמו  היתה  לא  הכנסת  לבית  הליכה  שבזמנם  הנראה  וכפי 

משום  הוא  הנראה  וככל  לעיר,  ומחוץ  רחוקים  היו  כנסיות  שהבתי 

כנסיות  לבנות את הבתי  יכלו  ולא  בהם  היו שולטים  שאומות העולם 

ללכת  חייבים  ומקום,  מקום  בכל  כנסיות  בתי  שיש  כיום  אולם  בעיר. 

להתפלל בבית הכנסת, וכמו שאומרת הגמרא במסכת ברכות )ח.( כל מי 

שיש לו בית כנסת בעירו ואינו הולך אליו להתפלל נקרא שכן רע. 

ד. בטל הטעם אך לא בטלה התקנה                                                                                         

למעשה אמנם כיום כבר אין מתפללים מחוץ לעיר כבזמנם, עם כל זאת 

נוהגים לומר את ברכת מעין שבע בליל שבת, והרמב"ם בתשובה )שו"ת 

בטלה התקנה.  לא  אך  בטל הטעם  כותב, שאמנם  קמח(  סימן  הדור  פאר 

והרמב"ם מביא שלוש דוגמאות דומות לכך שגם אם בטל הטעם לא 

בטלה התקנה. האחד, חזרת הש"ץ. שנתקנה להוציא את שאינו בקי. 

וכיום אין מי שאינו בקי, ובכל זאת אומרים חזרת הש"ץ משום שבטל 

הטעם לא בטלה התקנה. 

חי( כותב שהטעם שנתקנה חזרת הש"ץ  סימן  דברכות  )פ"ג  אכן הרא"ש 

הוא כדי לומר קדושה, ולפי דבריו לא בטל הטעם גם בזמנינו. אולם אף 

לפי הרא"ש מי שאינו בקי יוצא ידי חובה בחזרת הש"ץ. אך בקי שאינו 

יכול להתפלל מחמת סיבה כלשהיא אף אם יאמר לשליח ציבור לכוון 

להוציאו ידי חובה, אינו יוצא בכך. מלבד במקום שלא אמר יעלה ויבוא 

או טל ומטר בברכת השנים שפסק מרן בשלחן ערוך שיכול לצאת ידי 

חובה בשמיעת חזרת הש"ץ.

וזכורני שלפני שנים הייתי בארצות הברית, והיה שם יהודי אחד צדיק 
שהיה 'בעל בית' שנפשו חשקה בתורה והיה עוסק בתורה בהתמדה, 
וחלה במחלה הנוראה בראשו עד שנפטר מזה ה"י. ובאחד משלבי המחלה 
ניתחו אותו בראשו, והיה נראה רגיל אך שכח כל מיני דברים, הוא זכר את 
הגמרא שלמד אבל שכח את האותיות וכבר לא יכל לקרוא. ובתפילה היה 
אחד מהקהל עומד לצידו ולוחש לאוזנו את התפילה להוציאו ידי חובה. 
וניגשתי אליו ואמרתי לו שאין זה מועיל ללחוש לו את התפילה, הוא 
צריך לשמוע את התפילה מהשליח ציבור, בשביל זה תיקנו את החזרה 
להוציא את שאינו בקי. ובאמת טילפנתי לאאמו"ר מרן זצוק"ל ואמר 
לי גם שישמע מהשליח ציבור. והאמת שיכול להיות שהיתה זו טעות 
גדולה לומר לו, כיון שכששמע שאין זה מועיל הוא נשבר לגמרי, והיה 
יושב וממרר בבכי. והלכתי אליו כמה פעמים ובקשתי את סליחתו, כיון 
שיש מקרים שגם אם זו ההלכה לפעמים צריך שלא לומר, שהרי הוא 

במצבו כלל לא היה חייב בתפילה.

השני, קידוש בבית הכנסת, שהיו קהילות שנהגו לקדש בבית הכנסת 
בלילות שבת ויבואר בשיעורים הבאים. והשלישי, ברכת מעין שבע 
בליל שבת בבית הכנסת. שבכל אלו אומרים שאמנם בטל הטעם אך 

לא בטלה התקנה.

ה. כעין תפילת שבת                                                                                                                     

כנגד   - בדברו"  אבות  "מגן  שבת.  תפילת  מעין  היא  שבע  מעין  ברכת 

ברכת אבות. "מחיה מתים במאמרו" - כנגד ברכת מחיה המתים, "האל 

ביום  לעמו  "המניח  הקדוש.  האל  ברכת  כנגד   - כמוהו"  הקדוש שאין 

שבת קודשו כי בם רצה להניח להם" - כנגד ברכת מקדש השבת. "לפניו 

נעבוד ביראה ופחד" - כנגד רצה. "ונודה לשמו בכל יום תמיד" - כנגד 

ברכת מודים. "לאדון השלום" - כנגד ברכת שים שלום.

ו. הגדר של ברכת מעין שבע                                                                                                                 

כדי  והיינו  ברכה מעין שבע מפני הסכנה,  לאחר שנתברר שתקנו את 

לעכב את כל הציבור כדי שאם אחד איחר ועדיין לא סיים את תפילתו 

ימתינו לו ויצאו עימו ביחד שלא ישאר לבד ]ומחמת הטעם הזה כותבים 

שאלה  מתעוררת  שבע[,  מעין  בברכה  לנגן  גם  שצריך  פוסקים  כמה 

עקרונית בברכה זו, האם היא נתקנה כברכה בפני עצמה, או שמא היא 

כחזרת הש"ץ לתפילת שמו"ע שהתפללו הציבור.

)ראה  ענין  לכל  כחזרת הש"ץ  היא  ברכת מעין שבע  לדעת המקובלים 

אין  ערבית  בתפילת  שאמנם  כג(.  סימן  חאו"ח  ח"ג  פעלים  רב  בשו"ת  מש"כ 

אומרים חזרת הש"ץ, אך בליל שבת אומרים חזרת הש"ץ והיא ברכת 

מעין שבע, ויש לכך את כל התוקף של הלכות חזרת הש"ץ. 

שבראש  שואלת,  הגמרא  שהרי  כן,  מוכח  לא  הגמרא  מדברי  אולם 

חודש חל בשבת, שאומרים בתפילת לחש 'יעלה ויבוא' ואילו בברכת 

בשבת  שחל  ביו"ט  כן  וכמו  חודש,  ראש  את  מזכירים  לא  שבע  מעין 

השבת  'מקדש  שבע  מעין  ברכת  של  הברכה  בחתימת  מזכירים  אין 

ישראל והזמנים' כמו החתימה בתפילת לחש, אלא רק 'מקדש השבת', 

ומתרצת הגמרא שברכת מעין שבע היא נתקנה מפני המזיקין ורק בליל 

אינה כחזרת הש"ץ,  ומשמע שברכת מעין שבע  וכפי שנתבאר.  שבת 

מפני  בלבד  לילות שבת  לצורך  בפני עצמה שנתקנה  היא תקנה  אלא 

המזיקים בלבד.

כותב,  רסח(  )סימן  הטור  שהנה  המקובלים,  כדעת  שלא  ראיה  עוד  ויש 

שמי שלא התפלל תפילת לחש של ליל שבת יאזין למה שאומר הש"ץ 

ולא  כך, שהרי צריך להתפלל שבע ברכות  ושואל על  ידי חובה.  ויצא 

"מעין" שבע. ולמעשה הוא התפלל רק מעין שבע. הבית יוסף כותב על 

קושיית הטור שהיא חזקה מאוד, ומבאר, שהטעם הוא משום שתפילת 

ערבית רשות, וכיון שכך לא דקדקו והתירו לצאת ידי חובת ברכת מעין 

שבע מהש"ץ. והנה הלא בכל תפילה אם צריך לחזור את התפילה יכול 

להאזין לש"ץ ולצאת ידי חובה, אך מאידך גיסא כאן בברכת מעין שבע, 

יכול לצאת ידי חובה בשמיעה לש"ץ רק כיון שהיא תפילת ערבית והיא 

רשות. ונראה מכך שאין לברכת מעין שבע תוקף של חזרת הש"ץ. וזו 

ראיה חזקה מדבריו. ויש עוד כמה ראיות מהשלחן ערוך שסובר שברכת 

מעין שבע אינה כחזרה, ודלא כסברת המקובלים, ולהלן יבואר.

וכמו  כלל.  חזרה  של  תוקף  שבע  מעין  לברכת  שאין  נקטינן  להלכה 

מרן  אאמו"ר  של  דעתו  היתה  וכך  ערוך.  ומהשלחן  מהגמרא  שמשמע 

זצוק"ל שאין ברכת מעין שבע כחזרת הש"ץ, ומשכך אין לנהוג כדעת 

המקובלים. ובפרט שלא נתברר שאכן הוא דעת האר"י בפירוש, וגם בין 

המקובלים עצמם הדעות חלוקות בזה, אכן הרש"ש סבר שברכת מעין 

שבע בתוקפה של חזרת הש"ץ.
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ז. ברכה מעין שבע ביום כיפור                                                                                                       

כשיום הכיפורים חל בשבת אומרים ברכה מעין שבע ככל שבת. ובאשר 
ליום כיפור החל בחול, לכאורה הרי כולם באים לבית הכנסת ומפני מה 
לא תיקנו ברכת מעין שבע בעבורו, כותב על כך הסמ"ג שביום כיפור 

אף אחד לא מאחר לתפילה, ואין לחשוש מפני הסכנה.

ח. ברכת מעין שבע - חובת ציבור                                                                                            

מרן  פוסק  ומשכך  ציבור,  תקנת  היא  שבע  מעין  ברכה  של  זו  תקנה 
השלחן ערוך )סימן רסח ס"ח( שאין היחיד אומר אותה. ובבית יוסף כותב 
נהגו כן.  על כך שיש מהגאונים שסברו שניתן ליחיד לאומרה. אך לא 
וכותב על כך הרמ"א: " מיהו אם היחיד רוצה להחמיר על עצמו יכול 
לאומרה בלא פתיחה ובלא חתימה, וכן נוהגין הציבור לאומרה עם ש"צ 
בלא פתיחה וחתימה". ובאמת שכן נוהגים היום ברוב בתי הכנסת של 
"זכר  האשכנזים שהציבור אומרים עם החזן מ"מגן אבות בדברו" עד 
יא( שלא ממשיך  )ס"ק  וכותב על כך המגן אברהם  למעשה בראשית". 
שם  יאמרו  שלא  כדי  שהוא  מבאר,  מגדים  והפרי  הברכה.  עד  ואומר 

שמים לחינם.

וכנראה שטעמו  לזה,  מוילנא התנגד  מובא שהגאון  רב  ובספר מעשה 
)שם ס"ק כב( שמתריע על כך שבהרבה מקוו  הוא האמור במשנה ברורה
מות הציבור אומרים את הנוסח והש"ץ אומר עימם, והלא עיקר תקנת 
ברכת מעין שבע היא חובת ציבור, ואם הש"ץ לא משמיע את הברכה 
לציבור זה שלא כעיקר התקנה. ולכן במקום שהציבור אומר את נוסח 
הברכה, יש לש"ץ להמתין ולומר את הנוסח רק לאחר שהציבור יסיימו.

ט. עמידה בברכת מעין שבע                                                                                                 

מנהג ישראל לעמוד בזמן שהחזן אומר את ברכת מעין שבע. ובספר 
אליה רבה )אות טו( מביא את המנהג הזה, ומבאר טעמו ע"ש. והנה אף 
אם ברכת מעין שבע היא חזרה על תפילת הלחש, הלא בחזרת הש"ץ 
מנהג הספרדים הוא שמעיקר הדין יכולים לשבת. אכן זוהי מחלוקת, 
ומן הראוי לעמוד וכמו שכותב הרמב"ם "וכל העם עומדים", אולם גם 

ואת לשון הרמב"ם מיישבים שהוא כמו שמשה רבינו אמר 'ואנכי עמ
דתי בהר', ומאידך בפסוק אחר כתוב 'ואשב בהר', אומרים חז"ל )מגילה 
כא.( אין ישיבה אלא לשון עכבה. דהיינו ההתעכבות היא נקראת עמידה. 

ווכך מבארים ברמב"ם, שכל העם עומדים היינו מתעכבים אך לא עומ
דים ממש כפשוטו.

אכן הפירוש הזה ברמב"ם קצת קשה, אך יש לי ראיה אחרת שאין חיוב 
יש לעמוד בזמן  לעמוד בחזרת הש"ץ, שהנה כתוב, שביום הכיפורים 
אמירת הוידוי בחזרת הש"ץ, ולכאורה אם יש חיוב לעמוד בזמן חזרת 
חזרת  בתוך  נאמר  הוידוי  הרי  הוידוי,  לגבי  לומר  יש  מה  בכלל,  הש"ץ 

הש"ץ.

והנה בברכת מעין שבע גם אם היא איננה חזרת הש"ץ חייבים לעמוד. 
בזמן ברכת מעין  גם בדעת המקובלים שיש לעמוד  לכך סימוכין  ויש 

שבע ולא מהטעם של חזרת הש"ץ.

י. כריעה בברכות של מעין שבע                                                                                                  

יש להוכיח שאין ברכת מעין שבע כחזרת הש"ץ ממה שאין  כן  וכמו 

ולש"ץ להשתחוות בזמן אמירת הברכות בה. ואם היא חזרה על התפי

לה, לכאורה צריך לכרוע בברכות. ובאמת שהגאון רבי עובדיה הדאיה 

על  כחזרה  היא  שבע  מעין  שברכה  לומר  הלוחמים  גדול  שהיה  זצ"ל 

לכרוע  שצריך  לומר  גילוי  כל  המקובלים  בדברי  שאין  כותב  התפילה, 

בברכות של מעין שבע )ראה בשו"ת ישכיל עבדי ח"ו דף רצז ע"א(.

מכריע  כא(  סימן  )חאו"ח  ח"ד  אומר  יביע  בשו"ת  זצוק"ל  מרן  ואאמו"ר 

שאין לכרוע בברכת מעין שבע כלל. וגם האשכנזים נוהגים כן.

יא. ברכת מעין שבע בשבת שובה                                                                                          

בשבת שובה אומרים "המלך הקדוש שאין כמוהו". והוא מחלוקת מרן 

)סימן תקפב ס"ג( כותב מרן שיש לומר  והרדב"ז. שבהלכות ראש השנה 

"המלך הקדוש שאין כמוהו". אולם הרדב"ז )כת"י סימן עג( כותב שתיקנו 

לומר את "המלך הקדוש" בחתימה, וכאן אין זו חתימה.

ולהלכה קיבלנו הוראות מרן ועלינו לומר "המלך הקדוש שאין כמוהו". 

הגדולה  הכנסת  בזה.  האחרונים  רבותינו  חלקו  כן  אמר  שלא  מי  אך 

)סימן תקפ"ב( והחיד"א )בברכי יוסף שם( כותבים שצריך לחזור, וכמו שאם 

ולעומת זאת הפרי  ואמר "האל הקדוש" כהרגלו.  בתפילת לחש טעה 

חדש והשלחן גבוה )על השלחן ערוך שם( והגינת ורדים )גן המלך סימן קמט( 

)סימן תריט סק"י(,  ועוד כמה מגדולי האחרונים, ובכללם המשנה ברורה 

כותבים שאם טעה הש"ץ ולא אמר "המלך הקדוש שאין כמוהו" שאינו 

חוזר. 

ובשו"ת יביע אומר )ח"ג חאו"ח סימן י( מאריך על כך אאמו"ר מרן זצוק"ל, 

ואחד  טעמים.  כמה  דבריו  את  ומנמק  טעה,  אם  לחזור  שאין  ומכריע 

הקדוש"  "המלך  אומרים  אין  לכתחילה  אף  הרדב"ז  לפי  שהנה  מהם, 

בברכת מעין שבע, ודי לנו בזה שאנו נוהגים כדעת מרן השלחן ערוך. 

שאם  שסוברים  ראשונים  הרבה  יש  לחש  בתפילת  גם  מזאת  ויתירה 

טעה ולא אמר "המלך הקדוש" שאינו חוזר, ואמנם אנחנו נוהגים שחוזר 

כשהוא  להקל  ברכות  ספק  אומרים  ואין  התפילה  באמצע  שהוא  כיון 

באמצע התפילה. אך במקום כמו ברכת מעין שבע אין לו לחזור.

ועוד טענה כותב שם, שהנה איתא בגמרא ברכות )מ:( כל ברכה שאין בה 

שם ומלכות אינה ברכה. וגם בברכות הארוכות שאמנם בסיום הברכה 

אין מלכות, אך בהתחלה יש מלכות, וכגון ברכת 'אשר יצר' שאומרים 

בהתחלה 'מלך העולם' ולאחר מכן בסיומה אין אומרים מלכות ]ואמנם 

יש מחלוקת אם צריך מלכות גם בסיום הברכה, ולהלכה נפסק שמספיק 

אומר  אינו  הלא  שבע  מעין  בברכת  והנה  בתחילה[.  שאומר  במלכות 

הקדוש  "האל  שבאומרו  שאומרים  ראשונים  יש  ואמנם  כלל,  מלכות 

שאין כמוהו" זוהי המלכות של ברכת מעין שבע. אם כן אומר אאמו"ר, 

משמע שכשאומר "האל הקדוש" משמעותו הוא שאומר מלכות, ואין 

צורך לומר גם "המלך הקדוש", ובמקום שטעה לפי זה יש להקל.

יב. ברכת מעין שבע בליל פסח שחל בשבת                                                                           

לכל פוסק הלכה יש את הדברים שהוא נלחם עליהם ואיכפת לו מהם 

מאוד. ואצל אאמו"ר מרן זצוק"ל היה זה הנושא של ברכת מעין שבע 

בליל יו"ט של פסח שחל בשבת. שכמעט כל הראשונים כותבים שאין 

לאומרו משום שהוא לילה המשומר מן המזיקים, ואין חשש של מפני 



הסכנה. ואאמו"ר נלחם בעוז כדי שלא יאמרו.

'לא פלוג רבנן' שהרי כשם שכיום  ולמרות שלכאורה היה צריך לומר 
שאין מצוי מזיקים שהרי בתי הכנסיות הן בעיר, ובכל זאת אומרים את 
ככל  הברכה  את  שיאמרו  הסדר  בליל  הדין  הוא  כן  שבע,  מעין  ברכת 
שבת. אך יש להשיב על כך, שהרי חז"ל תיקנו את הברכה לפי זמנם, 
ועל  זה נתקנה הברכה,  ועל  ובזמנם כל הבתי כנסיות היו מחוץ לעיר, 
כך אנו אומרים שגם כשהשתנה המצב שהבתי כנסיות הם בתוך העיר 
לא בטלה התקנה. אך לגבי ליל הסדר, הלא גם בזמן חז"ל אירע מפעם 
לפעם שליל הסדר חל בשבת, ומסתמא כאשר תיקנו את ברכת מעין 
אותה  כותב  זו  וסברא  בשבת.  שחל  הסדר  ליל  על  תיקנוה  לא  שבע 
הריטב"א )שבת שם( בפשיטות שבליל הסדר לא תיקנו חכמים את ברכת 
מעין שבע. ואכן רוב הראשונים סוברים כן. אכן רבי דוד אבודרהם כותב 
אלו  היו  אך  כן,  כותב  'הבתים'  בספר  וכן  לומר.  שנהגו  מקומות  שיש 
מקומות בודדים כפי שנראה בספרי הראשונים. ולמעשה כך פוסק מרן 
השלחן ערוך )סימן תפז( שבליל פסח שחל בשבת אין אומרים ברכת מעין 

שבע.

והנה הראשון שעורר לומר את ברכת מעין שבע בליל פסח החל בשבת 
שכיון שברכה מעין שבע  ע"ב(  נח  דף  שלום  )בנהר  הוא הרש"ש, שכותב 
היא כעין חזרת הש"ץ אם כן גם בליל פסח שחל בשבת צריך לאומרה. 
)בשו"ת לב חיים ח"ב  והחזיק מאוד בנושא הזה הגאון רבי חיים פאלאג'י 
סימן צה( ובנו בעל ה'יפה ללב', שיש לומר ברכת מעין שבע בליל פסח 

שחל בשבת.

בעצמם שכתבו שאין  המקובלים  מרבותינו  רבים  מצאנו  זאת  לעומת 
לומר ברכה מעין שבע בליל פסח שחל בשבת. הרמ"ע מפאנו )באלפסי 
]שחי  )שו"ת הישנות סימן טז(  שהיה מקובל גדול כותב כן. והרדב"ז  זוטא( 

היא  דעתם  לומר  כותב שהטוענים  גדול[  מקובל  והיה  מרן  בזמנו של 
ומרן  ע"ש.  כלל.  מחלוקת  לזה  לקרוא  ראוי  זה  ושאין  חיצונית  דעת 
החיד"א )ברכי יוסף סימן תרמב( שהיה מקובל גדול, כותב ששמע שהאר"י 
סובר שאין אומרים ברכה מעין שבע בליל פסח שחל בשבת. ולפי דברי 
מרן החיד"א גם אם נאמר שברכה מעין שבע היא כמו חזרה, מעיקרא 

לא תיקנו לאומרה אלא במקום שיש בו מזיקים.

ולפני כמאתיים שנה חי מקובל גדול ושמו רבי אברהם ענתבי ובספרו 
'חכמה ומוסר' )אות קצט( כותב שלפי דעת רבינו האר"י אין לומר ברכה 

מעין שבע בליל פסח שחל בשבת.

ובזמן מרן החיד"א חי הגאון רבי ישראל יעקב אלגאזי מחבר ספר 'שלמי 
ציבור' והיה ראש ישיבת 'בית - אל', והוא כותב גם שאין לומר ברכת 
רבי  הגאון  אחריו  החזיק  והחרה  בשבת,  שחל  הסדר  בליל  שבע  מעין 
אברהם חיון שכתב הגהות על השלמי ציבור ומסכים עימו שלא לומר. 
ובדור שלאחר מכן חי הגאון רבי אברהם חיים גאגין ששימש כ'ראשון 
לציון' והוא גם כן כותב שאין לומר. ואף הנהיג שלא לומר ברכת מעין 
שבע בליל פסח שחל בשבת בבית מדרשו 'בית אל'. ורואים שאף בבית 
מדרשו של הרש"ש – בית-אל שינו ונהגו כדעת מרן השלחן ערוך שלא 
לומר, ושלא כדעת הרש"ש בעצמו, ולא פחדו לשנות מדעת הבעלים. 
לנהוג  יש  הרש"ש  של  כבודו  שלפי  שטענו  כאלו  בזמנו  היו  ואדרבא 

ולהנהיג שלא לומר כיון שזה טעות.

מחלוקת  בזה  יש  המקובלים  רבותינו  בקרב  שגם  מהאמור  והמתבאר 

גדולה, ואין בזה שיטה ברורה. ואאמו"ר מרן זצוק"ל כתב על כך בשו"ת 

יביע אומר וכן בספר חזון עובדיה בו הקיף את הנושא לעומק ולרוחב, 

על כל פרטיו. 

יג. גדולתם של חכמי ומאורי הדור                                                                                        

והנה, בואו תראו מה כוחם של גדולי ישראל! מי שנלחם בנושא הזה 
הרבה מול אאמו"ר היה הגאון רבי עובדיה הדאיה זצ"ל מחבר הספרים 
שו"ת 'ישכיל עבדי' שהיה מראשי המקובלים שבדור. והוא כתב על 
אאמו"ר בתקיפות רבה, וגם דיבר על כך הרבה בחריפות. והנושא כאב 
לו מאוד, אך גם לאאמו"ר כאב מאוד הנושא הזה. ופעם אחת ישבתי 
עם אאמו"ר לבד כאשר הוא כתב על הנושא הזה, והערתי את תשומת 
ליבו שהוא כותב בצורה מאוד חריפה נגדו, ואמר לי "הוא כותב שמי 
שלא אומר כך סימן הוא שאינו מבין בקבלה! וכי הוא יודע מה אני 
מבין בקבלה?! אני למדתי קבלה במשך עשר שנים עם הרב שרעבי!" 
ולאחר כמה דקות קרא לי אאמו"ר ואמר לי "אין לך רשות לספר את 
מה שאמרתי לך על הרב שרעבי...!" ובאמת שלא דיברתי על כך מעולם.

ושמעתי מפיו עוד, שלאחר שכתב את החזון עובדיה ]או יביע אומר – 
איני זוכר[, נוצרה סערה גדולה סביב הנושא הזה, וכמה אנשים בבלים 
שכעסו על אאמו"ר משום שחלק על הבן איש חי, הכינו גילוי דעת חריף 
מאוד נגדו, וכתבו שם שיש להחרים את ספריו ושאסור ללמוד בהם. 
וביקשו מכמה רבנים שיחתמו להם על הגיליון. ואמרו שילכו קודם אל 
ה'בר פלוגתא' שלו, הוא הגאון רבי עובדיה הדאיה, כדי שיחתום על 
הגילוי דעת, ובודאי שמחמת כעסו הגדול עליו יחתום, ואחריו יחתמו 
כל גדולי הרבנים. כשנכנסו והציעו בפניו את הגילוי דעת, הזדעזע כולו, 
וגער בהם 'אתם קוראים לעצמכם תלמידי חכמים, ואתם עושים וגורמים 
ריב ומדון! איך אפשר לעשות כך ולבזות תלמיד חכם?! כך היא דרכה 
של תורה "את והב וסופה" – אך בשום פנים ואופן שלא לבזות ולהשפיל 
כך תלמיד חכם!!' ודיבר על כך קשה מאוד. ולאחר זמן הוא סיפר זאת 

לאאמו"ר.

כאשר יצאו מביתו קינן בליבו חשש שמא יבואו להוציא את זממם אל 

הפועל, ושם פעמיו אל עבר ביתו של חכם אפרים הכהן זצ"ל אביו של 

הגאון חכם שלום הכהן שליט"א, שהוא היה גדול המקובלים שבדור, איש 

אלוקים ממש, ורבי עובדיה הדאיה סיפר לו את המתוכנן כלפי אאמו"ר. 

אותם מחרחרי ריב היו באים מפעם לפעם לשיעורים של חכם אפרים 

הכהן, ובפעם הבאה כשבאו צעק עליהם וגער בהם על מזימותיהם. 

ולאחר זמן פגש את אאמו"ר ואמר לו שגער בהם וצעק בהם שאינם 

ראויים לדבר כלל וכו'. ואז אאמו"ר שאל אותו 'ומה כבודו סובר בעניין 

של ברכה מעין שבע בליל פסח שחל בשבת?' ואמנם הוא לא אמר לו מה 

עושה, אך הוא אמר לו 'תראה בלשון של רבינו הרש"ש תראה שהטעם 

הוא חלש, ודבריו הם נרפים הם נרפים...!! והחלק השני של הסיפור כותב 

אותו אאמו"ר בספרו.

ותראו מה זה תלמידי חכמים אמיתיים שכותבים בתוקף בספריהם, 

אך נזהרו שלא לתקוף ולהשפיל ולבזות. ויש להיזהר בזה מאוד, בפרט 

כשבאים הדברים לנגיעות של כבוד וכיו"ב.         
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